النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

15 ايار (وايو) 2024 نشرة يووية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



خالد حنفي في المنتدى الدولي لريادة الاعمال واللستثمار في المنامة - البحرين: التكامل الاقتصادي الإقليمي أمر بالغ النهمية مما يتطلب اللستثوار في اللقتصاد الرقوي و الطاقة الوتجددة لخلق أكثر ون وليون فرصة عول جديدة

افتتحت اعمال الدورة الخامسة للمنتدي العالمي لرواد الأعمال للاستثمار (WEIF) الذي تستضيفه المنامة عاصمة مملكة البحرين خلال الفترة 14-16/5/2024 تحت شعار: تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال ريادة الأعمال والابتكار والاستثمار"، وذلك تحت رعاية صاحب السمو الملكي الأمير سلمان بن حمد آل خليفة ولى العهد رئيس مجلس الوزراء بمملكة البحرين ، وبتنظيم من جانب الجامعة العربية ، واتحاد الغرف العربية، ومكتب ترويج الاستثمار والتكنولوجيا التابع لمنظمة الأمم المتحدة للتنمية الصناعية (UNIDO-ITPO) وبالتعاون مع المصرف العربي للتنمية الاقتصادية في افريقيا (BADEA)، وذلك على هامش فعاليات أعمال الدورة (33) للقمة العربية المزمع عقدها في مملكة البحرين.

وشهد حفل الافتتاح مشاركة اكثر من 1600 مشارك، ومشاركة وزراء من مملكة البحرين والبلدان العربية والاجنبية، بحضور الأمين العام لجامعة الدول العربية احمد ابو الغيط، وامين عام الامم المتحدة انطونيو غوتيرش (عبر الفيديو كونفرنس)، ووزيرة التضامن الاجتماعي في جمهورية مصر العربية نيفين القباج، ورئيس اتحاد الغرف العربية سمير عبدالله ناس، ورئيس اتحاد الغرف التجارية المصرية احمد الوكيل، ورئيس غرفة تجارة الاردن خليل الحاج توفيق، ورئيس غرفة موريتانيا ورؤساء واعضاء مجالس الغرف الافريقية ورواد أعمال من مختلف دول العالم اضافة الى حضور وفد من أفريقيا ضم 150 مشاركا من البلدان الافريقية، وعدد كبير من ممثلي الوزارات والمسؤولين الحكوميين، وغرف التجارة والصناعة في العالم العربي، وأصحاب الأعمال والمستثمرين العرب والأجانب، وشركات ومصارف ومؤسسات مالية، ورواد ورائدات أعمال من خلال تنظيم العديد من الفعاليات والأنشطة

واكد امين عام اتحاد الغرف العربية الدكتور خالد حنفي، خلال اعمال المنتدى أن المنطقة العربية تواجه العديد من التحديات الفريدة في تحقيق أهداف التنمية المستدامة. وتشمل هذه التحديات النمو السكاني السريع، وندرة الموارد، وعدم الاستقرار السياسي في بعض المناطق. ومع ذلك،

تفتخر المنطقة أيضًا بسكانها الشباب والديناميكيين ومواردها الطبيعية الوفيرة وموقعها الجغرافي الاستراتيجي.

Union of Arab Chambers

وأوضح أن المنطقة العربية تستورد جزءاً كبيراً من غذائها، مما يجعلها عرضة لتقلبات أسعار الغذاء العالمية. وبالتالي يعتبر الاستثمار في الممارسات الزراعية المستدامة وإدارة الموارد أمر بالغ الأهمية لتحقيق الأمن الغذائي.

وتابع: أما في مجال الطاقة فتعتمد المنطقة بشكل كبير على الوقود الأحفوري، مما يساهم في انبعاثات غازات الاحتباس الحراري. وعلى هذا الصعيد فإن استثمار 10 مليارات دولار في الطاقة المتجددة يمكن أن يخلق أكثر من مليون فرصة عمل جديدة ويقلل من انبعاثات غازات الاحتباس الحراري بنسبة %15 خلال العقد المقبل (صندوق النقد العربي، 2023).

ولفت الامين العام الى انه في مجال الاتصال الرقمي فتعيق الفجوات في البنية التحتية الرقمية النمو الاقتصادي والتنمية الاجتماعية. ومن هنا فانه يمكن للاستثمارات في البنية التحتية الرقمية سد الفجوة الرقمية وفتح فرص اقتصادية جديدة. أما على صعيد التعليم فلا تزال بطالة الشباب تشكل تحديًا كبيرًا في المنطقة. ولاجل ذلك فان الاستثمار في التعليم وتنمية المهارات يمكن أن يؤهل الشباب لوظائف المستقبل. من هنا تلعب شبكات الأمان الاجتماعي دوراً حاسماً في الحد من الفقر وعدم المساواة. كما أن الاستثمار في برامج الحماية الاجتماعية يمكن أن يضمن التنمية الشاملة والمستدامة

ودعا حنفي في ختام كلامه إلى اجراء إصلاحات تعليمية وبرامج تدريبية تتماشى مع احتياجات الاقتصاد المستدام. حيث أن دمج أهداف التنمية المستدامة في المناهج التعليمية والتدريب المهني أمر بالغ الأهمية لإعداد القوى العاملة لمواجهة التحديات المستقبلية.

على جانب آخر اشار رئيس اتحاد الغرف العربية سمير عبدالله ناس خلال الجلسة الافتتاحية، إننا نجتمع اليوم تحت رعاية كريمة من صاحب السمو الملكي الأمير سلمان بن حمد آل خليفة، وبمشاركة هيئات ومؤسسات مرموقة لحضور هذا المنتدى الاقتصادي الرفيع الذي يلعب دوراً محورياً

وأوضح أن هذا المؤتمر بمثل منصة حيوية لنقل الرؤية المشتركة نحو اقتصاد مستدام ومتنوع، من خلال استعراض سياسات وحوافز جذب الاستثمارات، وتبادل الخبرات والأفكار لتحسين بيئة الأعمال في الدول العربية في ضوء التحديات الاقتصادية الحالية، وكذلك دعم المشاريع الاستثمارية وتعزيز التعاون الإقليمي لتعزيز تنمية منطقتنا العربية. كذلك تحدث في جلسة الافتتاح، كل من وزير التجارة في مملكة البحرين عبدالله فخرو، المديرة التنفيذية للجنة الاقتصادية والاجتماعية لغرب اسيا "الاسكوا" رولا دشتى، الرئيس الفخري للمنظمة الدولية لرواد الاعمال الشيخ ابراهيم بن خليفة ال خليفة، ورئيسة غرفة التجارة الدولية ماريا فرماندا، والمنسق العام للامم المتحدة المقيم في البحرين خالد المقود. وشهدت أعمال المنتدي زخما كبيرا من حيث الموضوعات الاقتصادية الهامة المطروحة على الأجندة، وجلسات العمل التي تناقش الدور الذي تلعبه ريادة الأعمال في تحقيق التنمية الاقتصادية، وكيفية مساهمة ريادة الأعمال والابتكار في التنمية المستدامة في المنطقة العربية وافريقيا. ويصاحب أعمال المنتدى العديد من الأنشطة التي شملت مسابقة "تمكين الابتكار العربي الأفريقي"، "معرض المنطقة الذكية"، " وقمة الاستثمار لرواد الأعمال العرب والأفارقة" ، والتي تعقد في إطار "التحالف العالمي

ويستهدف المنتدى الهام مشاركة شباب رواد الأعمال بالدول العربية لخلق المزيد من الفرص للمساهمة في التنمية المستدامة بالمنطقة العربية. المصدر (اتحاد الغرف العربية)

للشركات الصغيرة والمتوسطة من أجل أفريقيا" بقيادة المصرف العربي

للتنمية الاقتصادية في أفريقيا (باديا)، بالإضافة إلى الاجتماعات المباشرة

بين الشركات وممثلي الجهات الحكومية.

في دفع عجلة الابتكار والنمو الاقتصادي.

وياتي انعقاد هذا المنتدى تحت شعار "تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال تعزيز الابتكار والنمو الاقتصادي" في ظروف بالغة الدقة والأهمية في ظل التحديات العالمية الخطيرة التي نواجهها وفي مقدمتها الفقر وعدم المساواة والتغير المناخي وتعزيز السلام والعدالة، والتي نتطلب منا اهتماماً كبيراً.

ولفت الرئيس سمير ناس الى أنه يؤمن اتحاد الغرف العربية إيماناً راسخاً بأن التعاون والشراكة هما حجر الزاوية في مواجهة هذه التحديات العالمية. ويعمل اتحاد الغرف العربية كجسر يربط بين رواد الأعمال والمستثمرين وصانعي السياسات من جميع أنحاء المنطقة وخارجها. وبالتالى فإن تعزيز هذه الروح من التعاون البناء أمر ضروري لتحقيق النمو الاقتصادي المستدام وتحقيق تطلعات أهداف التنمية المستدامة. وأكد الرئيس سمير ناس الى انه لطالما كان رواد الأعمال العرب حجر الزاوية في الابتكار والتنمية الاقتصادية. ويوفر منتدى دافوس الاقتصادي العالمي منصة مثالية لهم لعرض أفكارهم الرائدة، وإقامة علاقات مع المستثمرين، والمساهمة بفعالية في مسيرة تحقيق أهداف التنمية المستدامة. وألقى الامين العام المساعد، رئيس قطاع الشؤون الاقتصادية في جامعة الدول العربية، سعادة السفير على بن ابراهيم المالكي، كلمة أعرب فيها عن سعادته بالمشاركة في أعمال هذا المنتدى الهام للعمل سوياً نحو تحفيز النمو الاقتصادي العربي، وتعزيز التعاون بين الدول العربية في قطاع الأعمال، مؤكدا على أهمية اشراك القطاع الخاص العربي ورواد الاعمال ليكون محركاً رئيسياً لتحقيق التنمية المستدامة وتوفير فرص

Khaled Hanafi at the International Entrepreneurship and Investment Forum in Manama - Bahrain: Regional Economic Integration Is Crucial, Which Requires Investment in the Digital Economy and Renewable Energy to Create More Than A Million New Job Opportunities

The fifth session of the World Entrepreneurship Investment Forum (WEIF), hosted by Manama, the capital of the Kingdom of Bahrain, opened during the period 14-16/5/2024 under the slogan: "Achieving sustainable development goals through entrepreneurship, innovation, and investment." This is under the patronage of His Royal Highness Prince Salman bin Hamad Al Khalifa, Crown Prince and Prime Minister of the Kingdom of Bahrain, and organized by the Arab League, the Union of Arab Chambers, and the Investment and Technology Promotion Office of the United Nations Industrial Development Organization (UNIDO-ITPO) and in cooperation with the Arab Development Bank. Economic Affairs in Africa (BADEA), on the sidelines of the activities of the 33rd session of the Arab Summit to be held in the Kingdom of Bahrain. The opening ceremony witnessed the participation of more than 1,600 participants, and the participation of ministers from the Kingdom of Bahrain and Arab and foreign countries, in the presence of the Secretary-General of the League of Arab States, Ahmed Aboul Gheit, and the Secretary-General of the United Nations, Antonio Guterres (via video conference). The Minister of Social Solidarity in the Arab Republic of Egypt, Nevin Al-Qabbaj, the President of the Union of Arab Chambers, Samir Abdullah Nass, the President of the Federation of Egyptian Chambers of Commerce, Ahmed Al-Wakil, the President of the Jordan Chamber of Commerce, Khalil Al-Haj

Tawfiq, the President of the Mauritania Chamber, the presidents and members of the councils of African chambers, and business leaders from various countries of the world. In addition to the presence of a delegation from Africa that included 150 participants from African countries, a large number of representatives of ministries and government officials, chambers of commerce and industry in the Arab world, Arab and foreign business owners and investors, companies, banks and financial institutions, and male and female entrepreneurs, through organizing many diverse events and activities.

Secretary General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, stressed during the forum's work that the Arab region faces many unique challenges in achieving sustainable development goals. These challenges include rapid population growth, resource scarcity, and political instability in some regions. However, the region also boasts a young and dynamic population, abundant natural resources and strategic geographic location.

He explained that the Arab region imports a large portion of its food, making it vulnerable to fluctuations in global food prices. Therefore, investing in sustainable agricultural practices and resource management is crucial to achieving food security.

He continued: In the field of energy, the region relies heavily on fossil fuels, which contributes to greenhouse gas emissions. In this regard, investing \$10 billion in renewable energy could create more than a million new job opportunities and reduce greenhouse gas emissions by 15% over the next decade (Arab Monetary Fund, 2023).

The Secretary-General pointed out that in the field of digital communication, gaps in digital infrastructure hinder economic growth and social development. Hence, investments in digital infrastructure can bridge the digital divide and open new economic opportunities. As for education, youth unemployment remains a major challenge in the region. For this reason, investing in education and skills development can prepare young people for the jobs of the future. Hence, social safety nets play a crucial role in reducing poverty and inequality. Investing in social protection programs can also ensure comprehensive and sustainable development.

In conclusion, Hanafi called for educational reforms and training programs in line with the needs of a sustainable economy. Integrating the Sustainable Development Goals into educational curricula and vocational training is crucial to preparing the workforce to face future challenges.

On the other hand, the President of the Union of Arab Chambers, Samir Abdullah Nass, indicated during the opening session, "We are meeting today under the generous patronage of His Royal Highness Prince Salman bin Hamad Al Khalifa and with the participation of distinguished bodies and institutions to attend this high economic forum, which plays a pivotal role in advancing the wheel of innovation and Economic growth."

This forum is held under the slogan "Achieving the Sustainable Development Goals by Promoting Innovation and Economic Growth" in extremely precise and important circumstances in light of the serious global challenges we face, most notably poverty, inequality, climate change, and the promotion of peace and justice, which require our great attention.

President Samir Nass pointed out that the Union of Arab Chambers firmly believes that cooperation and partnership are the cornerstones of facing these global challenges. The Union of Arab Chambers acts as a bridge between entrepreneurs, investors, and policy makers from all over the region and beyond. Therefore, strengthening this spirit of constructive cooperation is essential to achieve sustainable economic growth and achieve the aspirations of the Sustainable Development Goals.

President Samir Nass stressed that Arab entrepreneurs have always been the cornerstone of innovation and economic development. The Davos World Economic Forum provides an ideal platform for them to present their pioneering ideas, establish relationships with investors, and contribute effectively to the process of

achieving sustainable development goals.

The Assistant Secretary-General, Head of the Economic Affairs Sector at the League of Arab States, His Excellency Ambassador Ali bin Ibrahim Al-Maliki, delivered a speech in which he expressed his happiness at participating in the work of this important forum to work together towards stimulating Arab economic growth and enhancing cooperation between Arab countries in the business sector, stressing The importance of involving the Arab private sector and entrepreneurs to be a major driver for achieving sustainable development and providing job opportunities.

He explained that this conference represents a vital platform for conveying the common vision towards a sustainable and diversified economy, by reviewing policies and incentives to attract investments, exchanging experiences and ideas to improve the business environment in Arab countries in light of the current economic challenges, as well as supporting investment projects and enhancing regional cooperation to enhance the development of our Arab region.

Also speaking at the opening session were the Minister of Commerce of the Kingdom of Bahrain, Abdullah Fakhro, the Executive Director of the Economic and Social Commission for Western Asia (ESCWA), Rula Dashti, the Honorary President of the International Entrepreneurs Organization, Sheikh Ibrahim bin Khalifa Al Khalifa, the President of the International Chamber of Commerce, Maria Firmanda, and the Coordinator for the UN General Resident in Bahrain Khaled Al-Muqad.

The forum witnessed great momentum in terms of the important economic topics on the agenda, and the working sessions that discuss the role that entrepreneurship plays in achieving economic development, and how entrepreneurship and innovation contribute to sustainable development in the Arab region and Africa.

The forum is accompanied by many activities, including the "Enabling Arab-African Innovation Competition," the "Smart Zone Exhibition," and the Investment Summit for Arab and African Entrepreneurs. It is held within the framework of the "Global Alliance of Small and Medium Enterprises for Africa" led by the Arab Bank for Economic Development in Africa (BADIA), in addition to direct meetings between companies and representatives of government agencies.

The important forum targets the participation of young entrepreneurs in Arab countries to create more opportunities to contribute to sustainable development in the Arab region.

Source (Union of Arab Chambers)